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الرسالة ملخص

 النوويّ على صحيح الإمام مسلم شرح توجيه المعنى في في السياق وأثره
 دراسة وصفيَّة تحليليَّة
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العربية،  اللغة كلية الدراسات العليا ، قسم لجامعة العلوم الإسلاميَّة العالميَّة ، مقدم بحث هذا
 تخصص الدراسات اللغويَّة .

تحدث الباحث في هذه الرسالة عن أصل عظيم من أصول اللغة ألا وهي نظرية السياق، 
 . على صحيح الإمام مسلم النوويّ  وتطبيقه من خلال شرح

م الباحث الرسالة    فصول وخاتمة ، ثمَّ المصادر والمراجع . مقدمة وأربعة إلى قسَّ
، الدراسات السابقة، و  أهداف الدراسة ومبرراتهاالموضوع ، و  ذكر الباحث في المقدمة أهميَّة
  تناول في : ومنهج الباحث ، وخطة البحث ، ثم

المدارس و  ،وشيوخه ، والعلوم الهي برع بها ،العلممام النووي، ورحلهه لطل  سيرة الإ  :الأول الفصل
سَ   ... ، ووفاته ، ورثاؤه  ثناء العلماء عليه، و  ، ومؤلَّفاته تلاميذه، و  بها الهي دَرَّ

السياق عند علماء العرب، وأصوله،  عن للحديث أفرده الباحث نظري  مدخل وهو : ثانيال الفصل
  النوويّ . الإمام وهو روادهم ، من رائدا   وأخصّ  الشريف، الحديث شراح واههمامهم به من خلال

السياق عند علماء اللُّغة المحدثين )الغربيين( ، وتناول فيها  عن فيه تحدث الباحث  :الثالث الفصل
المنهج السياقي ، ، و في النظرية  الموقف سياق أهميةو ،  الدراسات الحديثةسياق الحال ، ومكانهه في 

 . النص وعلم السياق، و  السياقتطوير نظريَّة ، و  مكونات الحال الكلاميةو 
أثر السياق في توجيه دلالة العلاقات الهركيبية في شرح النوويّ  عن فيه تحدث الباحث : بعاالر  الفصل

  .على مسلم

 نهائج . من إليه توصل ما عن أهمّ   فيه تحدث الباحث  :الخاتمة
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Abstract  

The Influence of Context on Meaning in 

 Nawawi’s Exegesis of Sahih of Imam Muslim 

A Descriptive Analytical study 

Prepared by 

Salah Hussein Saadoun Al-Bayati 
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Dr . Muwaffaq Riad Nawaf Makdadi (Co-supervisor) 
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The dissertation is submitted to the International University of Islamic Sciences, 

College of Postgraduate Studies, Department of Linguistic Studies. 

The researcher dealt with one of the great principles of language, context theory, 

and how to apply this through Nawawi Exegesis of Saheeh of Imam Muslim. 

The dissertation falls into an introduction, four chapters and a conclusion, followed 

by list of references and resource. 

The Introduction stated the importance of the subject, goals and reasons of the 

study, literature review, research methodology and plan. 

Chapter One reviewed Imam Nawawi career, his masters and sheikhs, sciences he 

excelled, schools he worked in, students, writings, compliments of scientific authorities, 

his death and eulogy.  

Chapter Two dealt with the theoretical part of the dissertation as the researcher 

reviewed the concept of context for Arab scientific authorities, its origins and their 

interest in this concept through the exegeses of the holy Hadiths of the Prophet, 

especially among whom the pioneer Imam Nawawi. 

Chapter Three focused on the concept of context to modern linguists (western 

linguists). The researcher reviewed context and setting and their place in modern studies, 

the importance of setting in theory, contextual methodology, linguistic setting 

components, development of context theory, and context and textuality. 

Chapter Four dealt with the influence of context in identifying the sense of 

structural relations in Nawawi exegesis of Imam Muslim. 

Conclusion summed up the most significant findings of the researcher. 
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